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 گفت وگو با مریم الهامیان،کارگردان فیلم مستند
»خانواده خلج « که در جشنواره سینماحقیقت نمایش داده شد

روایت خانواده ای که دچار بحرانهستند

در طول 3 روز از شروع   مهم ترین جشنواره 
مســتند ایــران، فیلم های زیــادی در آن 
به نمایــش درآمده اســت با ســوژه هایی 
 کــه گاه بســیار جــذاب هســتند. فیلم

» خانواده خلج« یکی از این فیلم هاست.
 فیلم کار مشترک مریم الهامیان و مصطفی حاج قاسمی  است. این 
زوج پیش از این هم چندین فیلم مشترک ساخته اند. مریم الهامیان 
مستندسازی را از ســال 84و به عنوان پژوهشــگر و روایت کننده 
مستند در شبکه مازندران شــروع کرده است؛ با مستندی به اسم 
»آبی بــه رنگ خاک«. کارگردانی مســتند را هم از ســال 97و با 
فیلم»امید شهر خسته« تجربه کرده است که سال 98در جشنواره 
سینماحقیقت نمایش داده شد. او همچنین بازیگر تئاتر هم هست 
و در مازندران نویسندگی، بازیگری و کارگردانی کرده است. در این 
گفت وگو الهامیان درباره مســتند خانواده خلج و ماجرای ساخته 

شدن آن صحبت کرده است.

ایده فیلم »خانواده خلج« چطور پیش آمد؟
من اهل مســافرت گروهی و طبیعت گردی و کمپینگ هستم. در 
یکی از این مسافرت ها، افشین خلج که یکی از شخصیت های فیلم 
خانواده خلج است، با ما همسفر بود. وقتی متوجه شد من کارگردان 
فیلم های مستند هستم به من گفت زندگی ما داستان عجیبی دارد. 
دوست دارید آن را تعریف کنم تا اگر مناسب یک فیلم مستند است 
از آن فیلم بسازید. گفتم شما تعریف کنید ولی من قول نمی دهم. 
داستانش را تعریف کرد و من و همسرم مصطفی حاجی قاسمی و 
چند نفر از گروه با هم در جلســاتی راجع به آن صحبت کردیم که 
ببینیم این سوژه قدرت تبدیل شدن به یک فیلم مستند را دارد یا 
خیر. جلسات دیگری هم با افشین خلج داشتیم و صدایش را ضبط 
کردیم و باز با خودمان جلسه داشتیم. آرشیوهای خانواده را هم که 
نگاه کردیم، متوجه شدیم این داستان قدرت لازم برای یک فیلم 

مستند را دارد.

چه چیزی شما را به این نتیجه رساند؟
چند ویژگی داشــت. یکی داســتان دراماتیک هرکدام از اعضای 
خانواده بود. از پدر و مادر که بحران های زیادی را پشت سر گذاشتند 
تا فرزندان. مسئله بعدی علاقه شــخصی خودم به تولید بود. من 
مهندسی صنایع غذایی خوانده ام و یک وقتی دوست داشتم تولیدی 
کیک و کلوچه داشته باشــم. درگیری من با سینما و نوشتن مانع 
این کار شد ولی عشق به تولید همیشه با من بود. وقتی این خانواده 
تولیدکننده را دیدم که چه قابلیت هایی داشته اند و چه سختی هایی 
کشــیده اند، به نظرم چالش دراماتیکی آمــد. از طرف دیگر تولید 
مسئله مهمی  برای کشور ماســت و باید به آن پرداخت؛ اینها همه 

به نظر ما دراماتیک آمد.
خانواده کارگاه را از دست داده اند؟

3 دادگاه داشته اند و در آنها شکست خورده اند و مزایده بانک پذیرفته 
شده است. الان دادگاه تجدید نظر را در پیش دارند که چهارمین 
دادگاه است و با وکیلی که گرفته شــده، منتظر هستند تا نتیجه 

دادگاه معلوم شود.
وقتی با خانواده صحبت کردید که می خواهید 
درباره آنها و با آنها یک مستند بسازید، واکنش شان چه بود؟

این نخستین سؤال من از افشین خلج بود که آیا پدر و مادر شما ما 
را همراهی می کنند؟ جلسه ای گذاشتیم و به دیدن خانواده رفتیم 
و دوربین هم بردیم که نخستین آزمایش ما بود که پلان هایش در 
فیلم وجود دارد. نظر آنها را جلب کردیم و انگار وقتی ما را دیدند و 

تحقیق کردند، اعتمادشان جلب شد.
تصویربرداری چقدر زمان برد؟

4ســال. ما ســال 98پروپوزال کار را به مرکز گسترش سینمای 
مســتند و تجربی دادیم و تا ســال 99مراحل پژوهشی مان طول 
کشید. سال 1400جلسه های مان با مرکز گسترش شروع شد که 
داوری های سختی داشتند. 2 ساعت سؤال های سنگین و سخت 
از ما پرســیدند تا در نهایت طرح در این مرکــز تصویب و تولید با 
حمایت این مرکز شروع شد. ولی قبل از آن هم بدون حمایت مرکز 
ما تصویربرداری های مان  را از سال 98شروع کرده بودیم و تا همین 
15روز پیش هم فیلمبرداری داشتیم. جلسه ای بود درباره حمایت 
از تولید که آن را هم باید فیلمبرداری می کردیم. بنابراین از ســال 

98تا 1402کار ساخت فیلم طول کشید.
 شما با همسرتان، مصطفی حاج قاسمی ، فیلم 

را به طور مشترک کار کردید. از این همکاری بگویید.
ما برای خودمان یک شــیوه داریم. اول با هــم صحبت می کنیم، 
می نویسیم و جلسه می گذاریم. وقتی ســر پروژه می رویم، دقیقا 
می دانیم هرکس چه کاری قرار اســت انجام دهد. اگر می خواهیم 
قابی را ببندیم با هم به نتیجه می رســیم و بعــد یکی با فیلمبردار 
صحبت می کند و یکی با سوژه ها. تقسیم کار داریم. البته هر کاری 
چالش های خودش را دارد ولی مهم این اســت که شیوه ای برای 
گفت وگو وجود داشته باشــد که فکر می کنم در این چهارمین کار 

مشترک سینمایی، به این شیوه گفت وگو رسیده ایم.
از شرکت در جشنواره سینماحقیقت بگویید. 

چطور تجربه ای است؟
 من نخستین بار ســال 98با فیلم امید شهر خســته در جشنواره 
سینماحقیقت شرکت کردم و این دومین حضورم در این جشنواره 
است. احساس می کنم آنقدر روند کار ســخت بوده که حضور در 
جشنواره هم خستگی اش را از تنم بیرون نکرده است. اما درهرحال 
سینماحقیقت بزرگ ترین جشنواره سینمای مستند ایران است. 
بســیار قابل احترام و افتخار اســت و جای خوبی است تا جوان ها 
کارهایشان را نمایش دهند و می تواند برای آنها انگیزه باشد. به نظرم 
جشنواره متفاوت و جذابی اســت. من در هر جشنواره ای شرکت 
می کنم و فیلم ها را می بینم. یکی از بهترین هایش همین جشنواره 

سینماحقیقت است. 

یاد مستند

فیلم فجر

فیلم فجر

می گفتند لیلا حاتمی را برای فیلمت بیاور 
هوشنگ گلمکانی، در نشست نقد و بررســی فیلم »آهو« در سینما تک خانه هنرمندان:  بســیاری به من گفتند که اگر 
برای بازی در نقــش اول، بازیگر دیگری چــون لیلا حاتمی را انتخاب می کردی، خیلی بهتر بود؛ یعنی تماشــاگر بیشــتری 

می داشت و فیلم بهتری می بود.من این را نمی خواستم و علاقه مند بودم که چهره ای ناشناخته بازیگر این نقش باشد.

دوبله زیرزمینی بدآموزی دارد 
تورج نصر، دوبلور پیشکسوت:  ما در جریان کارتون ها و انیمیشــن هایی که دوبله می کنیم از کلمات رکیک و 
واژه هایی مثل »خفه شو« اصلا استفاده نمی کنیم چون بدآموزی دارد. متأسفانه من کارهایی را دیده ام که برخی 

از همکاران ما که دوبله های زیرزمینی انجام می دهند اصلا این رعایت را ندارند.٫ تسنیم 

درگذشت توران مهرزاد
توران مهرزاد، بازیگر پیشکسوت، دوبلور و گوینده رادیو در 
بیمارستان و در 93سالگی از دنیا رفت.توران مهرزاد متولد 

سال1309 در تهران و خواهر ایران بزرگمهر بود.
او از دهــه20 فعالیت های هنری خــود را در تئاتر 
آغاز کرد و بعدهــا در کنار تئاتــر، بازی در 
نمایش های رادیویــی، دوبله، بازیگری در 
سینما و گویندگی را در رادیو دنبال کرد.

فیلم های »خط قرمــز«، »برزخی ها«، 
»هامــون«، »بــرج مینــو«، »لیلا«، 
»قرمز«، »دلشدگان«، »پری« 
دودی«  »عینــک  و 
ازجمله آثاری اســت 
که با نقش آفرینی 
او در سینما روی 
پــرده رفتــه 

است. 

 اکران »در گرو عشق«
در سینماحقیقت

در ســومین روز از جشــنواره 
سینماحقیقت فیلم مستند »در 

گرو عشق« به نمایش درآمد.
به گزارش همشــهری، مستند 
»در گرو عشق« به کارگردانی 
مینــا قاســمی زواره کــه به 
موضــوع »کبوتربــازی« در 
ایران می پردازد، در هفدهمین  
دوره از جشــنواره بین المللی 

ســینماحقیقت روی پرده رفــت. این مســتند در بخش 
غیررقابتی به نمایش درآمده است. مستند، روایتی از چند 
شخصیت کبوترباز اســت که هرکدام قصه ای بدیع از علت 
علاقه مندی شــان به کبوترها دارند. »در گرو عشق« درباره 
مسابقه گرو)کبوترپرانی( و چهره تازه ای از کبوتربازی  مدرن 

است و گریزی به تاریخ کبوتربازی در ایران می زند.

۶2۱ فیلم متقاضی حضور در فجر42 
 ۶21 فیلم از 87 کشور متقاضی حضور در بخش بین الملل جشنواره 
چهل ودوم فیلم فجر شامل سینمای سعادت و جلوگاه شرق )مسابقه 

سینمای کشورهای آسیایی - اسلامی( شدند. 
علاوه بر ایــران کشــورهای آمریــکا، میانمار، مالزی، فرانســه، 
هند، ترکیــه، ایتالیا، یمن، برزیل، روســیه، مولــداوی، لیتوانی، 
آرژانتین، اســپانیا، آلمــان، مکزیــک، آلبانی، چیــن، بریتانیا، 
ایرلند شــمالی، عراق، کره، بلغارســتان، رومانــی، لوکزامبورگ، 
کرواســی، هلند، ســوئد، اندونزی، بلژیــک، ســوئیس، کانادا، 
یونان، اســترالیا، کنگو، آفریقای جنوبی، صربســتان، لهســتان، 
 دانمــارک، کاســتاریکا، اســلوونی، اســترالیا، لتونی، شــیلی،

بوســنی و هرزگوین، نروژ، لبنان، ژاپن، هنگ کنگ، مغولســتان، 
مراکش، فیلیپین، پرتغال، ســنگاپور، تایــوان، چک، بنگلادش، 
سنگال، مالی، اسلواکی، ایسلند، مالت، زیمبابوه، استونی، پاکستان، 
قرقیزستان، ازبکستان، کلمبیا، فنلاند، مقدونیه، سریلانکا، تایلند، 
مجارستان، مونته نگرو، پاناما، بورکینافاســو، قزاقستان، بولیوی، 
ارمنستان، تونس، نامیبیا، قبرس، مصر، ونزوئلا، فلسطین و سوریه 

آثارشان را برای حضور در بخش بین الملل این دوره ثبت کرده اند.

نولان: »اوپنهایمر« موفق ترین فیلم من است 
کریســتوفر نولان پس از رکوردشکنی تابســتانی، به لطف فیلم خودش 

»اوپنهایمر« و »باربی« گرتا گرویگ نسبت به حال صنعت سینما خوش بین گزارش 
است. کریســتوفر نولان به لطف »اوپنهایمر« وضعیت فعلی و چشم انداز 
سینما را خوب ارزیابی کرد. گیشه تابستان امسال سینماها پس از همه گیری کووید -19 که 
به تعطیلی سینماها منجر شد، شاهد تجدید حیاتی بودیم که بسیار به آن نیاز بود. در همین 
حال فیلم نولان و »باربی« گرتا گرویگ موجب بازگشــت شــمار زیادی از سینماروها به 
سینماها شــدند. »اوپنهایمر« به فروش 952میلیون دلاری رسیده که نه تنها فیلمساز را 
هیجان زده کرده، بلکه موجب شــده او به طور کلی به آینده سینما نیز خوش بین شود. به 
گزارش مهر به نقل از هالیوود ریپورتر، نولان می گوید: من به تازگی یک فیلم 3ساعته درباره 
رابرت اوپنهایمر ساخته ام که درجه R  گرفته و نیمی از آن سیاه و سفید است و یک میلیارد 
دلار فروش کرد. البته من فکر می کنم فیلم باید خوب باشد؛ اما نکته دیوانه کننده این است 
که به معنای واقعی کلمه این فیلم موفق ترین فیلمی است که من ساخته ام. وی ادامه داد: 

20سال اســت که دارم فیلم می ســازم و حالا در بریتانیا این فیلم 
پرفروش ترین فیلم من شده است. بنابراین من براساس تجربه  

خودم نسبت به وضعیت تجارت فیلم احساس خوبی دارم اما 
این احساس همچنین براساس دیدن فیلم های دیگر و دیدن 
اینکه تماشاگران به سینما برگشــته اند، ایجاد شده است. 
نولان همچنین گفت که در طول تابستان، او و همسرش اما 

توماس که تهیه کننده اســت، پنهانی وارد سالن های سینما 
می شدند تا خودشان واکنش مردم را ببینند و او این تجربه را 

»قابل توجه« و »بسیار غافلگیرکننده« خواند. 
کارگردان »شــوالیه تاریکی« افــزود: میل تماشــاگران به 

غافلگیر شدن، دیدن چیزهای جدید، دیدن چیزی که 
نمی دانستند، همیشه قدرتمندترین نیرویی بوده که 

سینما را پیش برده است.  

 پورصمیمی پورصمیمیشقایق عرفی نژاد؛ روزنامه نگار
در نقش دهداری در نقش دهداری 

زندگی سرمربی اسبق تیم ملی، فیلم سینمایی می شود زندگی سرمربی اسبق تیم ملی، فیلم سینمایی می شود 

سعید پورصمیمی در نقش پرویز دهداری جلوی دوربین رفت. 
به گزارش خبرنگار همشــهری، فیلم »پرویز خــان« به عنوان 
نخستین ســاخته بلند ســینمایی علی ثقفی، به عنوان فیلمی 
داســتانی با محوریت زندگی پرویز دهداری، بازیکن و سرمربی 
اسبق تیم ملی فوتبال، آخرین روزهای فیلمبرداری اش را سپری 
می کند. »پرویزخان« محصولی از سازمان سینمایی اوج است که 
برای حضور در چهل و دومین جشنواره فیلم فجر آماده نمایش 
می شود. سازمان اوج از مدت ها پیش ساخت اثری درباره زندگی 
پرویز دهداری را در دستور کار قرار داده بود و حالا قرار است این 
پروژه به ثمر برسد. نکته جالب توجه استفاده از سعید پورصمیمی 
بازیگر شاخص و گزیده کار سینمای ایران در نقش دهداری است؛ 

موضوعی که به دیده شدن فیلم کمک خواهد کرد. 

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

مستند زندگی دهداری
در سال های اخیر، ماجرای پرداختن به زندگی 

 پرویز دهداری به ذهن خیلی ها رسید. 
جدای از گزارش های تلویزیونی، مهم ترین 
فیلم در این زمینه مستند »پرویزخان« به 

کارگردانی سجاد ترابی بود که نمایش موفقی 
هم در ششمین جشنواره تلویزیونی مستند 

داشت. فیلم مستند »پرویزخان« پس از حدود 
یک سال فیلمبرداری در تهران، به کارگردانی 
و تهیه کنندگی سجاد ترابی، با موضوع زندگی 

معلم اخلاق فوتبال ایران، پرویز دهداری، آماده 
نمایش شد. سجاد ترابی، درباره سوژه مستند 
جدید خود گفت: بعد از خواندن تعداد زیادی 
خاطره از »پرویز خان«، برخورد او با بازیکنان و 
مربیگری او، متوجه شدم اکثر افراد و همچنین 
بزرگان فوتبال معتقد بودند او تأثیرگذارترین 
مربی تاریخ ایران بوده است، نتیجتا تصمیم 

گرفتم این مستند را بسازم؛ دلیل این 
تأثیرگذاری نیز در مستند قید شده است. 
این مستند 65دقیقه ای، با تصویربرداری 

سیامک مختاری و مهرداد خاکی، صدابرداری 
محمدرضا ارشدی، تدوین رسول انصاری و 

 صداگذاری سعید بابایی، تهیه شده 
در مؤسسه اومافیلم و محصول سازمان هنری 

رسانه ای اوج است. 

پرویز دهداری زندگی فوتبالی پرفرازونشــیبی داشت. توانایی 
در رهبری تیم و کاریزمای شخصی، او را ابتدا کاپیتان شاهین 
آبادان و پــس از آن و در دهــه 40، کاپیتان شــاهین تهران 

پرطرفدارترین تیم پایتخت در آن سال ها کرد. 
دهداری کاپیتان تیم ملــی فوتبال ایران هم شــد و البته در 
مقام کاپیتان چه در باشــگاه شــاهین و چه در تیم ملی دچار 
چالش هایی هم شد. اختلاف با دکتر اکرامی بنیانگذار باشگاه 
شــاهین و بعد درگیری با فدراســیون فوتبال در رقابت های 
مقدماتی المپیک نام دهــداری را در رســانه ها، مطرح کرد. 

دهداری جدای از این حاشیه ها بازیکن بزرگی هم بود.

سال 134۶ وقتی باشگاه شاهین توسط 
حکومت منحل شد تا »تاج« رقیبی در 
عرصه نداشته باشــد، بازیکنان شاهین 
دسته جمعی به پرســپولیس رفتند و 
نخســتین سرمربی شــان هم تیمی و 
کاپیتان سابق شــان پرویز دهداری بود. 
در سال های بعد دهداری به سرمربیگری 
تیم ملی هم رســید و تیم ایــران را به 
المپیک 1972 مونیخ رســاند. دهداری 
در دهه 50 شمسی، با سرمربیگری تیم 
»گارد« نشان داد که علاقه مند به کار با 

بازیکنان جوان و جویای نام است. 

پس از پیروزی انقلاب و در دهه ۶0، نام پرویز دهداری با ســرمربیگری تیم ملی فوتبال 
دوباره بر سر زبان ها افتاد؛ ســال هایی که دهداری تیم ملی را برای حضور در بازی های 
آسیایی198۶ سئول آماده کرد. داستان اختلاف با ستاره های نامدار تیم ملی هم از اینجا 
شروع شد. وقتی تیم ملی از سئول باز می گشت نامه ای توسط 14بازیکن امضا شده بود که 

پس از رسیدن به فرودگاه مهرآباد، به بمب خبری تبدیل شد. 
استعفای 14بازیکن از حضور در تیم ملی جنجالی ترین 

رخداد فوتبالی دهه ۶0 بود.  
دهداری تیم ملی جدیدی با جوانان گمنام تشکیل 
داد که از میان شــان تعدادی جزو ستاره های بزرگ 
فوتبال شدند، از احمدرضا عابدزاده و مجتبی محرمی 

تا جــواد زرینچه و صمد مرفاوی. تیــم جوان دهداری 
پس از کسب مقام سومی درجام ملت های آسیا، آماده 

رقابت های مقدماتی جام جهانی 1990 می شد 
که حاشیه های دیدار دوســتانه ایران و ژاپن 
در استادیوم آزادی، پرونده حضور دهداری 

در تیم ملی را بست. روزی که تعدادی از 
تماشاگران با گلوله های برفی از معلم 
اخلاق اســتقبال کردند. دهداری در 
اوایل دهه 70 از دنیا رفت و حالا قرار 
اســت زندگی و زمانه اش در فیلمی 

قصه گو به تصویر کشیده شود. 

کاپیتان تیم ملی در دهه 40

    از شاهین تا پرسپولیس

معلم اخلاق 

درام ورزشی


